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ادامه از صفحه اول حقوق حیوانات

گذر

 آب نایاب است!
امــا منطق حکــم می کند که مراکــز صنعتی یعنی 
اشتغال و مســکن به نواری نزدیک تر به دریا منتقل 
شود. اما منطق حکم می کند که هزینه شیرین سازی 
آب کاهش یابد؛ به عبارت دیگر با استفاده از تجربیات 
جهانــی باید از راهکارهای تلفیقــی با بهره مندی از 
روش های فنی امروزی استفاده شود. به عبارت دیگر:
۱. کشــاورزان اصفهانــی و یزدی کــه به هزینه 
ملت آب دریافت می کنند و تدریجا همه کشاورزان، 
مجاز نباشــند با آبیاری غرقابی در هوای خشک آب 
را هــدر بدهند. دولت با کمک به تولیدکنندگان برای 
ساخت قطعات اســتاندارد پیش ساخته و وام مالی، 
چه در آب شیرین شــده در نوارهای ســاحلی و چه 
از حوزه هــای مرکزی و چه ســهمیه از آب بازیافتی، 
فقــط به کشــاورزانی ســهمیه دهد کــه تالارهای 
گلخانــه ای بســازند. در این گلخانه هــا مصرف آب 
تا یک دهــم کاهش می یابد و دوره کشــت ۱۲ ماهه 
خواهد بود. به این دلیل سودآوری بیشتر بازپرداخت 
وام های اولیه را جبران می کند. ۲. برای شیرین سازی 
حرارتی و تبخیری آب به جای ســوخت فســیلی با 
تاباندن نور متمرکز خورشیدی از مجموعه آینه های 
مقعر به کانــون دیگ تبخیر و ایجاد خلأ نســبی در 
کندانســورها میزان تقطیر را بســیار بالا می برند. در 
این روش نمک تولید فرعی خواهد بود. در اســتفاده 
از حرارت خورشــید برای تقطیر آب روش های دیگر 
تبخیر در ســالن گرم و انتقال رطوبت و بخار به تالار 
ســرد و تعرق نیز وجود دارد. ۳.حــرارت و رطوبت 
گلخانه ها با توجه به نوع تولید مورد نظر گرمسیری 
و سردســیری قابل تنظیم اســت. برای جلوگیری از 
افزایش حرارت در گلخانه سقف آن را به میزان لازم 
با پنل های خورشیدی هاشور می زنند، یعنی هم برق 
خورشیدی تولید می شود و هم نور و گرمای گلخانه 
به اندازه مطلوب تنظیم و برای تابش ۲۴ ساعته نور 
و افزایش تولید استفاده می شود. سرمایش و میعان 
بیشــتر نیز با تبخیــر آمونیــاک از روش یخچال های 
نفتی امکان پذیر است. ۴. اســتفاده از انرژی بادی و 
امواج دریا نیز برای تولید انرژی پاک برای شــهرهای 
ســاحلی توصیه می شود. ۵. اگر اســتفاده از آب در 
کشــت نیشکر زیاد اســت، باید برنامه ریزی جایگزین 
برای کشت گلخانه ای یونجه و غذای دام، دانه های 
روغنی و حتی دو یا سه نوبت برداشت برنج در سال 
استفاده کرد. ۶. انتظار می رود سازمان ها و نهاد های 
دولتی به پیشنهادهای مطبوعاتی احترام بگذارند و 
آنها را در جریان پیشرفت این گونه برنامه ها که با پول 

و آب ملت انجام می شود، قرار دهند.

حمایت از حیوانات و دولت سیزدهم

وضعیت محیط  زیســت هــر ســرزمین رابطه  �
مســتقیمی با شرایط سیاســی و اقتصادی دارد. در 
ریاســت جمهوری و شــوراهای اسلامی  انتخابات 
شهر و روستای ۱۴۰۰ شاهد افول نسبی مطالبه گری 
فعالان حوزه محیط  زیست هستیم. در کنار کاهش 
مطالبه گــری فعــالان و جامعــه مدنــی، توجه به 
حفاظت از محیط  زیســت در برنامه ها و شعارهای 
تبلیغاتــی کاندیداها به طور محسوســی کم شــده 
اســت. قطعا مســائل سیاســی و اقتصادی در این 
بی توجهی از ســوی مردم و کاندیداهــا مؤثر بوده 
اســت اما نباید فرامــوش کنیم کــه مطالبه گری و 
تلاش برای بهبود شرایط باید در هر حالی در دستور 

کار فعالان اجتماعی باشد.
خلاصه کــردن مطالبات حقوق حیواناتی در یک 
یادداشت مقدور نیســت اما کوشیده ام به برخی از 

مهم ترین نکات اشاره کنم.
مهم ترین، ســاده ترین و بدیهی ترین نکته کاهش 
فقــر، کاهش فاصلــه طبقاتــی و افزایــش تولید 

ناخالص داخلی است.
فقر ارتباط مستقیمی با آسیب به محیط  زیست 
و حیوانــات دارد. در زمان کاهــش درآمدهای یک 
کشــور شــاهد هجوم به عرصه های طبیعی برای 
نابودی زیستگاه های  ناپایدار هســتیم.  بهره برداری 
طبیعــی، از جنگل ها تــا تــالاب و رودخانه رابطه 
مســتقیمی با تهدید بقای حیوانــات دارد. افزایش 
شــکار و قاچاق حیات  وحش از دیگر مواردی است 
که هم زمان با افزایش مشــکلات اقتصادی بیش از 

هر زمانی آشکار می شود.
حفاظت از زیســتگاه ها باید در صدر برنامه های 
دولت آینده برای حمایت از حیوانات باشد. هم زمان 
با مناظره هــا، بخش های مختلفــی از جنگل های 
زاگرس در آتش می سوزد. نبود امکانات و مشکلات 
اقتصادی جوامع محلی اطراف جنگل ها مهم ترین 
عامل نابودی جنگل های کشور است. در کشوری که 
نیمی از جنگل های آن در چهار دهه گذشــته نابود 
شــده اند دیگر مجالی برای بی تفاوتی باقی نمانده 

است.
منابع آبــی، تالاب ها، رودخانه هــا و دریاچه ها 
از دیگــر مهم تریــن زیســتگاه هایی هســتند که با 
بحــران جدی روبه رو هســتند. مدیریت غلط منابع 
آبــی، افزایش جمعیت و افزایــش نیاز آبی در کنار 
ارزان بودن آب سبب ایجاد شرایط بحرانی برای این 

ذخیره گاه های ارزشمند زیستی شده است.
بــدون برنامه دقیق برای مدیریــت منابع آبی و 
افزایش بهره وری در کشاورزی نمی توان این شرایط 

را مدیریت کرد.
مناطق حفاظت شــده محیط  زیســت همچنان 
از کمبــود امکانــات حفاظتی، کمبــود محیط بان 
و بی توجهــی در تأمیــن نیازهای ایــن عزیزان رنج 
می برند. بدون پــول و اعتبار نمی توان از ســازمان 

حفاظت محیط  زیست انتظار معجزه داشت.
آنچــه گفته شــد بــه زیســتگاه های طبیعی و 
حیوانــات وحشــی اختصــاص داشــت. در حوزه 
حیوانــات اهلی نیز مشــکلات جدی وجــود دارد. 
دولت جدید باید پیگیر لایحــه حمایت از حیوانات 
باشــد. مســائل مربــوط بــه حیوانــات آزاد باید با 
نگاه مشــفقانه، عالمانه و با اســتفاده از تجربیات 
جهانی مدیریت شــود. بیش از هــر زمانی نیازمند 
افزایش نگاه اخلاقی به حیوانات هســتیم. کاهش 
مصــرف محصولات حیوانی برای احترام به حقوق 
حیوانات، کاهش اثرات محیط زیستی و افزایش نگاه 
اخلاقی به حیوانات بایــد به طورجدی مورد توجه 
دولتمردان قرار گیرد. کاهــش محصولات حیوانی 
علاوه بر دلایل گفته شده منجر به حفظ منابع آبی و 

افزایش سطح سلامت شهروندان خواهد شد.
تعطیلــی و کاهــش مراکــزی کــه نگاهــی 
غیراخلاقی و کاســبکارانه به حیوانات دارند مانند 
باغ وحش ها از دیگر نکاتی اســت کــه باید مورد 
توجــه دولت جدید باشــد. حــذف آزمایش روی 
حیوانــات در مــدارس و تغییر شــیوه در آموزش 
عالی و گنجاندن سرفصل هایی برای تبلیغ حمایت 
از حیوانــات از دیگر مواردی اســت که در دولت 

آینده باید پیگیری شود.

آغاز واکسیناسیون معلمان از 
مرداد

شــرق:  وزیر آموزش و پــرورش گفــت: تلاش این  �
اســت که کلاس های درس حضوری شــود. محسن 
حاجی میرزایی در حاشــیه جلســه هیئــت دولت در 
جمع خبرنــگاران درباره دریافت هزینه برای شــبکه 
شــاد گفت: این خبــر را تکذیب می کنم، این شــبکه 
به دســتور رئیس جمهور رایگان اســت و قرار نیست 
هزینه ای در قبال آن دریافت شود. وی درباره احتمال 
حضور دانش آموزان در کلاس های درس اظهار کرد: 
تلاش این اســت که کلاس های درس حضوری شود. 
مهم ترین درسی که دنیا در این مدت گرفت این بود که 
معلم و مدرســه جایگزین ندارد. باید به سمتی برویم 
که کلاس ها دایر شود اما این ظرفیت مهمی که ایجاد 
شده است و پیوندهای لازم را بین ارکان مختلف نظام 

تربیت ایجاد شده، حتما حفظ خواهد شد.

روابــط عمومــی ســازمان نظام پزشــکی کشــور، 
کاندیداهــای  تمامــی  بــه  خطــاب  بیانیــه ای  در 
ریاست جمهوری، درخواســت ارائه برنامه ای مدون در 
برنامه های ارائه شــده درباره وضعیت نظام ســلامت 
به ویــژه کرونا کــرد. در بخش هایی از ایــن بیانیه آمده 
اســت: «از مهم ترین مباحث مورد انتظار در برنامه های 
نامزدهای محترم ریاســت جمهوری در همه کشــورها 
پاسخ گویی به مطالبات حوزه ســلامت و تأمین شرایط 
مطلــوب برای مــردم و صاحبان فراینــد در این بخش 
اســت. در این دوره علاوه بر این بحث مهم و اساســی 
جهان و کشور ما نیز با چالشی پرخطر و بی سابقه به نام 
همه گیری کووید ۱۹ مواجه اســت. حدود ۲۰۰ میلیون 
مبتلا و چهــار میلیون مرگ از یک ســو و بی کاری، فقر، 
تعطیلی بسیاری از کسب وکارها و آسیب های اقتصادی، 
اجتماعــی و روانی از ســوی دیگر گریبان گیر بســیاری 
از مردم و دولت های جهان شــده اســت. در این میان 
کشــورمان ایران هم از گزندهای ایــن بیماری در امان 
نبوده است. ابتلای میلیون ها شهروند، مرگ بیش از ۸۰ 
هزار هموطن و گذر از چهار موج شــکننده برای مردم 
و کادر درمان و انتظار برای امواج دیگر و واکسیناسیون 
کمتر از چهار درصد جمعیت کشور، شرایطی است که 
جامعه و حاکمیت را به  شــدت به خود مشــغول کرده 
است. انتظار دوری نیست که جامعه عمومی و خواص 
در مناظــرات آینــده و برنامه های نامزدهــای محترم 
ریاســت جمهوری مطالبه گر برنامه ای مدون، محکم و 

به دور از شعارهای رایج در حوزه سلامت باشند».
در بخش دیگر این نامه، ســازمان نظام پزشــکی با 
بیان اینکه قاعده نظام ســلامت هر جامعه و از جمله 
ایران بر پایه و اساس سه ضلع یک مثلث یعنی ساختار 
ســلامت، نیروی انسانی و اقتصاد ســلامت قرار گرفته 
اســت، با طرح سؤالاتی آورده اســت: «مطالبه جامعه 
پزشــکی و بلکه بســیاری از سلامت اندیشــان منطقه 
و جهــان و مردم شــریف ایــران از نامزدهــای محترم 
رئیس جمهوری این اســت که نگرش و برنامه شخص 
شما برای اســتحکام و ارتقا و اصلاح نقاط ضعف این 

مبانی مهم، چیســت؟ همچنین در مورد ساختار نظام 
ســلامت با توجه به مباحث پزشــک خانــواده، نظام 
ارجاع و ســطح بندی خدمات ســلامت که سال هاست 
در برنامه های توســعه کشــور مطرح اما متأسفانه در 
دولت های مختلف با توفیــق عملیاتی کمتری روبه رو 
بوده اســت چه نگرشی دارید؟ نظام پزشکی در بخش 
دیگر ایــن نامه تصریح می کند: «یکی از شــاخص های 
پیشــرفت هر جامعه، سهم سلامت آن جامعه از تولید 
ناخالص ملی ( GDP ) همان کشور است. سهم فعلی 
سلامت از سبد تولید ناخالص را چگونه ارزیابی می کنید 
و برنامــه مــدون حضرت عالی برای اصــلاح یا ارتقای 
این ســهم چیســت؟ همچنین برای کاهش فشارهای 
مضاعف و غیرمعمول وارد بــر فارغ التحصیلان جوان 
رشــته های پزشکی، پرســتاری و پیراپزشــکی از قبیل 
طرح های خــارج از مرکز کــه در مقاطــع مختلف بر 
آنها تحمیل شــده و مانع بزرگی برای تشکیل زندگی و 
خانواده و مانع ثبات و امنیت شغلی محسوب می شود، 

چه برنامه ای دارید؟».
در پایان این نامه آمده اســت: «در همه گیری کرونا 
و حتی قبل از آن در طرح تحول ســلامت روشــن شد 
که زیرســاخت های بیمارســتانی امروز ما نظیر تعداد 
تخت های آی سی یو، سی ســی یو، ان آی سی یو، اکسیژن، 
آی تی، تجهیزات حیاتی دارویی، تشــخیصی و درمانی 
تکافــوی خدمت رســانی لازم و کافــی را نــدارد! بــا 
نیم نگاهی به بحث تحریم هــای ظالمانه و هزینه های 
ارزی گریبانگیــر این بخش ها چه در مراکز دولتی و چه 
خصوصی نظریه های اجرائی شــما برای سامان بخشی 

به این معضلات چیست؟
و امــا می دانید که یک روی بســیار مؤثــر در مبارزه 
بــا همه گیری کووید ۱۹، در جهان و از جمله کشــور ما 
کــه نقش منفی در کنترل این معضل و دیگر بیماری ها 
داشــت شــیوع و بروز قوی تر خرافــات و در یک کلام 
شــبه علم بود. لطفــا صریحــا نظریه خــود را در این 
خصوص و راهکارهای مبارزه با این دســت هجمه ها و 

مداخلات غیرعلمی بیان فرمایید». 

شهرزاد همتی: «واکسن نیســت، لطفا سؤال نفرمایید»؛ 
بیشتر ســالمندانی که دز اول واکسن را تزریق کرده اند و 
به فراخور نوع واکســن حالا تاریخ تزریق دز دوم برایشان 
رســیده، با مراجعه به مراکز بهداشت، با جمله ابتدایی 
ایــن گزارش که در ســر در مراکز بهداشــت زده شــده 
مواجه شــده اند. برخلاف روزهای ابتدایی خردادماه که 
مســئولان وعــده واردات میلیونی واکســن داده بودند، 
حالا خزانه واکســن خالی اســت و نه تنها واکسیناسیون 
افراد بالای ۶۰ ســال متوقف شده بلکه حتی کسانی که 
دز اول واکســن را تزریق کرده اند، ســردرگم منتظرند تا 
ببینند چه خوابی برایشــان دیده شده. ۲۷ اردیبهشت ماه 
بود که دکتر جعفــر صادق تبریزی به عنوان رئیس مرکز 
مدیریت شــبکه وزارت بهداشت، در گفت وگو با «شرق» 
وعده تزریق روزانه واکســن به ۲۵ هــزار نفر را داده بود. 
او گفته بود: «ظرفیت ها رو به افزایش اســت. برای مثال 
شــما ایران مال در تهران را در نظر بگیرید که حدود صد 
استیشن واکسیناســیون دارد و ان شاءاالله در آینده نزدیک 
با فراهم شــدن تعداد بیشتر واکسن، تعداد تزریق واکسن 
روزانه به ۲۰ تا ۲۵ هزار خواهد رســید. امیدواریم با این 
افزایــش کار بهتر پیش برود»؛ نه تنهــا این وعده عملی 
نشــد بلکه همان تزریق قطره چکانی واکسن هم به نظر 
می رســد متوقف شده. کمبود واکسن بیشتر برای آنهایی 
اســت که «ســینوفارم» تزریق کرده اند؛ چراکه تزریق دز 
دوم این واکسن بعد از سه هفته تا یک ماه انجام می شود 
و واکســن های «اسپوتنیک» و «آسترازنکا» هنوز به زمان 
تزریــق دز دوم نرســیده اند. با وجود ایــن کمبود این دو 
واکسن هم باعث شــده ثبت نام نوبت جدید افرادی که 
شامل واکسیناسیون هستند، عقب بیفتد و بخش ثبت نام 
در ســامانه وزارت بهداشــت بسته شــده است». گفته 
می شود فرمولاسیون واکسن «سینوفارم» شباهت زیادی 
با واکسن برکت دارد. برای همین دکتر مینو محرز، عضو 
کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا و مسئول نظارت 
بر مطالعات بالینی واکســن کوو ایران، پیشنهاد کرده بود 
کــه اگر دز دوم ســینوفارم را پیدا نکردیــد، برکت بزنید. 
او در اظهارنظــری عنوان کرده بود: «اگر اولین واکســن 
تزریق شــده «سینوفارم» باشد، چون واکسن برکت از نظر 
ساختاری عین «سینوفارم» است، می توان از آن به عنوان 
دز دوم اســتفاده کرد». ایــن اظهارنظرهای گاه و بی گاه و 
حتی بدون پشتوانه مردم را دچار سردرگمی فراوان کرده  
است. حجت االله ۷۸ساله است و دز اول واکسن خود را 
«سینوفارم» زده اســت و حالا دیگر واکسن «سینوفارم» 
پیدا نمی کند. او به «شــرق» می گوید: «خانواده ام نگران 
هســتند و نمی دانم چــه کار باید بکنم. شــاید کلا دیگر 

بی خیال دز دوم شویم».
معلوم نیست کی واکسن می رسد

دکتر شــهنام عرشــی، معــاون فنی مرکــز مدیریت 
بیماری های وزارت بهداشت، در گفت وگو با «شرق» و در 
پاســخ به این سؤال که چرا با وجود وعده های داده شده، 
خبری از واکسن نیســت و همه چیز متوقف شده، گفت: 
«چیزی متوقف نشــده بلکه فقط ســرعت کار کم شده 
اســت. برای اینکه واکســن هایی که ما وارد می کنیم، از 
کشــورهای خارجی اســت. واردات ما از کشورهای چین 
و روســیه انجام می شود. مقادیری که از کشور روسیه به 

ایران وارد می شود، اندک اســت. آسترازنکا هم از طریق 
برنامــه کوواکس به ایران می رســد. برنامــه زمان بندی 
کوواکس مشــخص اســت و بیــن کشــورهای مختلف 
متفاوت اســت و البته به کشورها زمان بندی نمی دهند و 
خیلی وقت ها هم اصلا سر زمان بندی واکسن نمی رسد. 
بــرای مثال قرار بود پیش از عید بیش از ســه میلیون دز 
واکســن از طریق ســبد کوواکس به ایران برسد، اما تنها 
دو میلیون دز ارســال شد. این نامنظم بودن برنامه باعث 
می شود زمان بندی ما هم مخدوش شود». از طرف دیگر 
سعی ما این بود که سرعت کار بالا برود اما یک مقدار در 
رساندن واکسن از طرف کشورهای خارج وقفه ایجاد شد 
و برای همین در مورد دز دوم و اعلام شروع واکسیناسیون 
گروه بعدی وقفه ایجاد شد». او در ادامه در پاسخ به این 
سؤال که این مشکل چه زمانی حل می شود، گفت: «چون 
واکســن از خارج از کشــور وارد می شود، قابل پیش بینی 
نیســت. ما چهار روز پیش از واردات مطلع می شــویم. 
البتــه احتمــالا می دانید که مرکز مدیریــت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشت، وقتی واکسن به دستش می رسد، 
وظیفه توزیع واکسن را دارد. آنهایی که در جریان واردات 
واکسن هستند، معاونت غذا و دارو هستند  ولی برای مرکز 
مدیریت هنوز چیزی مشــخص نیست». عرشی همچنین 
در پاســخ به این ســؤال که تکلیف افرادی کــه دز اول 
واکســن را زده اند و حالا نوبت تزریق دز دومشان رسیده، 
دچار مشکل از نظر اثربخشی واکسن نخواهند شد، گفت: 
«الان بیشــتر نوبت تزریق دز دوم سینوفارم رسیده است. 
گفته شــده بود که باید به فاصله سه هفته تا یک ماه، دز 
دوم ســینوفارم باید تزریق شود. بعدها سازمان بهداشت 
جهانی که تأییدیه این واکســن را صادر کرد، گفت دز دوم 
را تا پایان روز ۹۰ هم می شــود تزریق کرد. درســت شبیه 
واکسن آســترازنکا که در کشورهای اروپایی بین دز اول و 
دومش سه ماه فاصله می دهند که حداکثر افراد بتوانند 
دز دوم را به دلیل محدودبودن تولید واکسن تزریق کنند. 
این مسئله حالا درباره «سینوفارم» هم صدق می کند. اول 
کار بعــد از تزریق دز اول «ســینوفارم» گفته بودند نوبت 
دوم این واکســن باید ســه هفته تا یک ماه پس از دز اول 
تزریق شــود اما حالا اعلام شده تا ســه ماه بعد از تزریق 
می شود دز دومش را تزریق کرد. یقینا تا روز نودم یا خیلی 

زودتر از آن واکسن به دست ما خواهد رسید». عرشی در 
پایان در پاسخ به این سؤال که آیا صحبت های مینو محرز 
را درباره تزریق برکت به جای دز دوم «ســینوفارم» تأیید 
می کنیــد، گفت: «خانم محرز نگفتند قطعا این کار انجام 
شود. در همه کشورها هم تحقیق و بررسی شده است و 
تقریبا هم مشخص شــده که تا ۹۰ درصد می شود اگر از 
یک پلتفرم مشترک دو واکسن متفاوت زده شود، مشکلی 
ایجاد نمی شود. واکسن «سینوفارم» ساختار اصلی اش با 
واکســن برکت یکسان اســت، از این لحاظ گفته شده اگر 
روزگاری به هر دلیلی ورود واکسن «سینوفارم» قطع شود 
که اصولا مسئله بعیدی به نظر می رسد، نگران نباشید و 
اگر بعد از سه ماه «سینوفارم» نرسید، به جایش می توان 
برکت زد. این صرفا یک احتمال است و فعلا ما نه برایش 
برنامه ای داریم و نه پیشنهاد می کنیم و نه در دستور کار 

ما قرار دارد».
پیک پنجم در راه است

حالا در کشورهایی مانند آمریکا به کسانی که هر دو 
دز واکسن کرونا را تزریق کرده اند، اعلام شده که می توانند 
ماســک ها را بردارند و به زندگی عادی برگردند. اما هنوز 
در کشــور ما نه خبری از تولید انبوه واکســن های ایرانی 
اســت و از طرف دیگر دز دوم واکســن های خارجی هم 
نایاب شده. مسئولان ســازمان غذا و دارو جواب تلفن را 
نمی دهند یا اگر پاســخ گوی تلفن باشــند، از جواب دادن 
به ســؤال ها طفره می روند. مینو محرز هم پاســخ گوی 
تلفن نیست. در چنین شرایطی علامت  سؤال های زیادی 
در ذهن مردم شــکل گرفته. این در حالی است که دکتر 

پیام طبرســی، رئیس بخش عفونی بیمارســتان مسیح 
دانشــوری در گفت وگو با «شرق» از احتمال شروع پیک 
پنجم کرونا در کشــور خبر می دهد. طبرســی در این باره 
می گوید: «متأســفانه سرعت تزریق واکســن بسیار کند 
اســت و ما احتمال ورود به پیــک پنجم را می دهیم. ما 
الان در شرایط بدی هستیم. الان در آستانه انتخابات قرار 
داریم و دولت هم مشــغول جمع کردن کارهای قدیمی 
است. ما شــاهد تغییر و تحولی هستیم که در بد زمانی 
اتفاق می افتد. الان رعایت پروتکل های بهداشــتی شل 
شده اســت. وقتی شــیوع پایین می آید، مردم خیالشان 
راحت می شــود و ســختگیری ها کمتر می شود و خطر 
پیک شــروع پیک پنجم در دو مــاه آینده وجود دارد». او 
همچنین در پاســخ به این سؤال که با توجه به نبودن دز 
دوم واکســن ها، ممکن اســت دز اول واکسن تزریق شده 
بی اثر شود، گفت: «دز اول که بی اثر نمی شود. شما وقتی 
واکســن می زنید، درصدی از سیســتم ایمنی تان تحریک 
می شــود. بعد از تزریق دز اول واکســن سیســتم ایمنی 
در برابر بیماری تقویت می شــود. بین نوع واکسن ها هم 
میزان ایمنی در تزریق دز اول متفاوت اســت. بین ۳۰ تا 
۶۰ -۷۰ درصد این واکسن ها ایمنی ایجاد می کنند. اما به 
خاطر آنکه ایمنی ایجادشده کاملا قوی شود، باید دز دوم 
تزریق شود». طبرسی همچنین در پاسخ به این سؤال که 
آیا به آنهایی که دز اول واکسن تزریقی شان ایرانی نبوده 
پیشنهاد می کنید که برای دز دوم از واکسن برکت استفاده 
کنند، گفت: «این هنوز یک تئوری است و بهتر است وارد 
بحث آن نشــویم. الان ما در جایی هســتیم که واکسن 
«ســینوفارم» تزریق شــده و من به مردم توصیه می کنم 
اگر «سینوفارم» رســید،  حتما دز دوم را هم «سینوفارم» 
بزنند. اما اگر «سینوفارم» وارد نشود، بالاخره باید دز دوم 
را بزنند و اگر تحقیقات نشــان داد که می شــود برکت را 
جای «سینوفارم» تزریق کرد، از این امکان استفاده کنند».
در میان شلوغی روزهای آخر دولت و جدال کاندیداها 
برای گرفتن ریاست دولت، فعلا کرونا اولویت هیچ کس 
نیست. نشان به آن نشان که در مناظره اول هیچ کدام از 
کاندیداها یادی از کرونا نکرد و وقتی داد مردم در فضای 
مجــازی به هوا بلند شــد که پس چــرا از کرونا چیزی 
نگفتیــد، درباره حل بحران کرونا وعده های ســر خرمن 
دادند. حالا کم کــم کارناوال های انتخاباتــی راه افتاده، 
مردم به حضور پرشــور در پای صندوق های رأی دعوت 
می شوند و شرایط برای ورود به پیک پنجم مهیاست. اما 
فعلا کرونا اولویت نیست چون دعوا سر چیزهای دیگری 

است که مردم در آنها چندان مهم نیستند.

فعلا از تزریق دز دوم واکسن  کرونا خبری نیست

واکسن نیست!

بیانیه روابط عمومی سازمان نظام پزشکی جمهوری اسلامی ایران 
خطاب به نامزدهای ریاست جمهوری

درباره نظام سلامت برنامه اى مدون ارائه کنید
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